
نقد را از خودتان 
شروع کنید

ئیــس  ر بیــر  د ضــا  علیر
ر  د کشــتی  ن  ســیو ا ر فد
بــا  د  خــو خیــر  ا حبــه  مصا
اشــاره بــه وظایــف رؤســای 
رزشــی  و ی  ن ها ســیو را فد
گفــت: »بایــد پوســت رؤســای 
فدراســیون هایی را کــه نتیجــه 
نگرفتنــد، بکنیــد و مــن نیــز 
نتیجــه نگرفتــم بایــد جــواب 
بدهــم. جمهــوری اســامی 
ر  نــی را کــه کا یــد مدیرا با
نمی کننــد بــدون رودربایســتی 

بازخواســت کنــد.«
 ماهیــت حــرف او درســت 
اســت و قابــل انــکار نیســت. 
امــا بایــد از رئیــس فدراســیون 
کشــتی پرســید آیــا عملکــرد 
فدراســیون متبــوع خود را طی 
یــک ســال اخیــر راضی کننــده 
می دانــد و اصــولاً نتایجــی کــه 
تیم هــای ملــی کشــتی آزاد و 
فرنگــی ایــران در یکی دو ســال 
ــی  ــر در آوردگاه هــای جهان اخی
و آســیایی کســب کرده انــد، بــا 
ادبیــات دبیــر نشــان دهنــده 
»نتیجــه گرفتــن« فدراســیون 
نتیجــه  « یــا  ســت  ا کشــتی 

نگرفتــن« آن؟
کشــتی ایــران در وزن هایــی 
کــه ســتاره های تیــم ملــی مثــل 
حســن یزدانــی و امیرحســین 
زارع در آن حضــور دارنــد 
همــواره شــانس کســب مــدال 
داشــته و در تورنمنت هــای 
اخیــر نیــز در نهایــت همیــن 
چهره هــای سرشــناس بــرای 
تیــم کســب مــدال کرده انــد 
امــا در ســایر اوزانــی کــه انتظــار 
پیشــرفت وجود داشــت نتایج 
بــل قبــول ثبــت نشــد و  قا
پیشــرفت مــورد انتظــار اهالــی 
کشــتی حاصــل نشــد. کســب 
پنــج مــدال طــا در مجمــوع 
دو رشــته فرنگــی و آزاد در 
بازی هــای آســیایی بــا توجــه بــه 
ســطح بــه مراتــب پایین تر رقبا 
نســبت بــه حریفــان جهانــی، 
نــه  لــی و  عملکــردی معمو
ایــده آل را بــرای فدراســیون 
کشــتی در هانگــژو رقــم زد. 
اقداماتــی کــه علیرضــا دبیر در 
ســال های اخیر در فدراســیون 
کشــتی داشــته البتــه کــه قابــل 
انــکار نیســت و تــاش او بــرای 
بهبــود وضعیــت نیــز بــه چشــم 
می آیــد. امــا از دبیــر بــه عنــوان 
خته شــده  یــک چهــره شنا
ر  نتظــا ا ن  یــرا ا در ورزش 
مــی رود کــه تمرکــزش روی 
عملکــرد فدراســیون متبــوع 
خــودش باشــد و در ابتــدا 
ــوان  ــه عن ــر خــودش ب نقــد را ب
رئیــس یکــی از مهمتریــن و 
حساســترین فدراســیون های 
ورزشــی ایــران بــه کار بنــدد و 
بعــد هــم مجموعــه زیردســت 
خــود را مــورد نقــد و بررســی 
ز  ا ســپس  و  هــد  د ر  قــرا
ــدن پوســت رؤســای ســایر  کن

فدراســیون ها بگویــد.

فوتبال ایران زیر  ذره بین2
مدیریت فوتبال 

 zسرمقاله

سهیل مهدی

بازدید از ورزشگاه جدید لیگ

رئیــس کمیتــه مســابقات ســازمان لیــگ فوتبــال از ورزشــگاه تــازه احداث 
شــده مــس رفســنجان بازدیــد کــرد. در ایــن بازدیــد حســین پورمحمــدی 
مدیرعامــل و ســعید فتاحــی قائم مقــام باشــگاه مــس رفســنجان ســهیل 
مهــدی را همراهــی کردنــد و توضیحــات لازم را دربــاره بخش هــای مختلف 
بــه او دادنــد. ایــن بازدیــد بــه دلیــل رفــع اشــکالات و تأییــد نهایــی و اعطای 

مجــوز میزبانــی انجــام شــد.

ابراهیم تهامی:

تیمِ قلعه نویی تهاجمی و زیبا بازی می کند

ابراهیــم تهامــی، مهاجــم پیشــین تیــم ملــی فوتبــال کشــورمان دربــاره 
عملکــرد تیــم ملــی فوتبــال کشــورمان در تورنمنــت اردن اظهــار 
داشــت: در زمــان کــی روش غیــر از بــازی بــا آرژانتیــن بــازی خوبــی از 
تیــم ملــی ندیــدم و کــی روش بیشــتر از تاکتیک هــای دفاعــی اســتفاده 
ــا  ــی تهاجمــی و زیب ــا هدایــت قلعه نوی ــی ب ــی الان تیــم مل می کــرد، ول

بــازی می کنــد.

امیر قلعه نویی

تیم امیر، بیست و یکم جهان

تیــم ملــی ایــران بــا غلبه بر تیم هــای اردن و قطر توانســت در مجموع 6/02 
امتیاز مثبت کســب کند و شــمار امتیازات خود را به عدد 1567 برســاند. با 
ایــن حــال، جایگاه شــاگردان قلعه نویــی در رنکینگ جهانی دســت نخورده 
باقــی مانــد و ایــران در رتبه 21 جهان و دوم آســیا باقــی ماند. ایران با پیروزی 
در دو بــازی آبــان مــاه می توانــد رتبــه کنونــی را ارتقــا بدهــد و بــه رده هــای 

بالاتر صعــود کند. 

 شما به عنوان یک وکیل، جایگاه و 
اهمیت مسائل حقوقی را در فوتبال 
و به طور کلی در ورزش امروز چطور 

می بینید؟
چیزی که الان در مورد باشگاه ها و 
بازیکنان ما مشخص است این است 
که آنها به تخصص حقوقی وکا توجهی 
ندارند. در واقع بسیاری از آنها تا زمانی 
که مشکلی برایشان پیش نیاید به سراغ 
وکیل و مراقبت های حقوقی نمی روند. 
خیلی ها به متن قرارداد خود دقت 
نمی کنند و اصاً نمی دانند چه چیزی 
را امضا می کنند که این شاید به خاطر 
اعتماد به باشگاه یا به ایجنت بوده است.

  یکی از موارد حقوقی، همین 

اختلاف بین ایجنت و بازیکن است، 
در شرایطی که ایجنت باید مدافع 

حقوق بازیکن باشد، گاهی خودش 
باعث ایجاد مشکل برای بازیکن 

می شود.
یین نامه های نقل و  فدراسیون در آ
انتقالاتی خود به مسأله واسطه گری 
خیلی واضح اشاره کرده و حتی مثاً درصد 
دریافتی ایجنت هم در آن مشخص 
شده که باید 10 درصد باشد و مرجع 
حل اختاف را نیز مشخص کرده است. 
آفت اصلی کسانی هستند که ایجنت 
نیستند و از فوتبالیست ها به خصوص 
در رده های پایه پول های زیادی به بهانه 
تیم پیدا کردن می گیرند. اختاف بازیکن 
و باشگاه و همچنین بازیکن با ایجنت یا 
واسطه طبق مقررات داخلی فدراسیون در 
کمیته تعیین وضعیت رسیدگی می شود و 
در قراردادها حتماً باید این امر ذکر شود 

تا رسیدگی به این پرونده ها از صاحیت 
مراجع قضایی عمومی خارج شود.

  اخیراً هم مواردی از کلاهبرداری 
از چند بازیکن سرشناس فوتبال 

کشورمان را داشتیم.
کثر  ا زندگی  سطح  تغییر  لیل  د به 
ورزشکاران بعد از ورود به سطح حرفه ای 
فوتبال و کسب درآمدهای کان، چنین 
فردی نیاز به مشاور روانشناس، مشاور 
اقتصادی و مشاور حقوقی متخصص 
در حوزه های فعالیت خودش دارد. 
روانشناس باید رفتار و هوش هیجانی 
بازیکن را کنترل کند چه در رفتارش با 
باشگاه و چه رسانه ها و هواداران. مشاور 
اقتصادی می تواند حوزه های مناسب و 
کم ریسک سرمایه گذاری را به او تفهیم 
کند. در زمینه حقوقی نیز قراردادهای 
مختلف و چالش های حقوقی و مالیاتی 
و غیره باید با وکیل متخصص چک 

شود. چنین کاهبرداری هایی عموماً 
از اعتماد به افراد نادرست و نداشتن 
 . می گیرد شکل  متخصص  ر  و مشا
بسیاری از فرصت طلبان و کاهبرداران 
 در کمین هستند تا از فوتبالیست ها 

کسب منفعت کنند.
به طور کلی دانش حقوقی 

فوتبالیست های ما را چطور 
می بینید؟

اگر نگویم صفر نهایتاً می توانم بگویم پنج 
درصد. شما بازیکنان سرشناس قدیمی تر 
مثل آقایان علی دایی یا کریم باقری را 
اگر ببینید متوجه می شوید که کمتر به 
مشکل خورده اند چون همیشه مشاوران 
حقوقی درستی، قبل از اینکه دچار مشکل 
شوند، داشته اند اما بازیکنان جدید چنین 
موضوعاتی را نادیده می گیرند. حتی 
مدیریت نادرست صفحات شبکه های 
اجتماعی این افراد نیز می تواند مشکات 

حقوقی برای آنها ایجاد کند. چهره های 
سرشناس فوتبال و هنر را داریم که 
ناخواسته با شرکت هایی جهت تبلیغات 
همکاری نموده اند که پشت پرده آن افراد 
کاهبرداری وجود داشته اند و موجب 
تعقیب این عزیزان به اتهام معاونت در 

کاهبرداری شده است.
  مورد حقوقی بعدی فوتبال این 

است که بین باشگاه ها و بازیکنان 
خارجی، این همیشه باشگاه های ما 

هستند که بازنده اند. یعنی ضعف 
دانش حقوقی در باشگاه های ما هم 

دیده می شود.
وکای حقوقی باشگاه ها باید روابط 
بین الملل و تسلط بالا به زبان انگلیسی 
تخصصی حقوق هم داشته باشند. 
مثاً در پرونده لوکادیا در موارد مشابه 
می بینیم که بازیکن و باشگاه دوم او هم 
محروم می شوند و تبعات جانبی به جز 
پرداخت پول هم دارند. ما نمی دانیم 
دادخواستی که باشگاه پرسپولیس داده 
چه بوده و آیا محرومیت بازیکن و باشگاه 
او را خواسته اند یا نه. اگر خواسته اند چرا 
محروم نشده اند و اگر نخواسته اند چرا 
چنین خواسته ای نداشته اند. این پولی 
که لوکادیا به پرداخت آن محکوم شده 
بابت چه بوده؟ آیا پولی بوده که باشگاه 
پرسپولیس پرداخت کرده و حالا پس 
گرفته یا بابت خسارت بوده است؟ چون 
اگر خسارت باشد یعنی بازیکن محکوم 
شده و بابت این محکومیت باید محروم 
هم می شده، هم خودش و هم باشگاه. 
البته باشگاه پرسپولیس در این پرونده 
موفق بوده و این موضوع را نباید نادیده 
گرفت اما می توانستند خواسته های 
بیشتری داشته باشند چون دادگاه ها 
طبق خواسته حکم صادر می کنند و باید 
دید خواسته باشگاه پرسپولیس در این 

زمینه چه بوده است؟

در پرونده لوکادیا 
در موارد مشابه 
می بینیم که بازیکن 
و باشگاه او هم 
محروم می شوند و 
تبعات جانبی به جز 
پرداخت پول هم 
دارند. ما نمی دانیم 
دادخواستی که 
باشگاه پرسپولیس 
داده چه بوده و آیا 
محرومیت بازیکن 
و باشگاه او را 
خواسته اند یا نه. 
اگر خواسته اند چرا 
محروم نشده اند و 
اگر نخواسته اند چرا 
چنین خواسته ای 
نداشته اند. این 
پولی که لوکادیا به 
پرداخت آن محکوم 
شده بابت چه بوده؟

قویدل، وکیل پایه یک دادگستری: کلاهبرداران در  کمین هستند تا از ستاره ها 
کسب  منفعت کنند

دانش حقوقی اکثر فوتبالیست ها 
نزدیک به صفر است

بــا پیشــرفت هــر روزه صنعــت فوتبــال، پیچیدگی هــای ایــن ورزش در همــه زمینه هــا از جملــه موضوعــات حقوقی و قراردادی بیشــتر می شــود. ایــن ماجرا در فوتبــال ایران هم ابعاد گســترده ای به خود گرفتــه و همواره و به 
شــکل روزافــزون مشــکلات حقوقــی بیــن بازیکنــان و باشــگاه ها، بازیکنــان و ایجنت هــا، باشــگاه ها و بازیکنــان خارجــی و اخیــراً هــم مواردی مثــل کلاهبرداری از بازیکنان را شــاهد هســتیم. به همین دلیل به ســراغ وحید 
قویــدل، وکیــل پایــه یــک دادگســتری، کــه اشــراف کاملــی بــه موضوعات حقوقی ورزشــی دارد و مــوکل چندین بازیکن سرشــناس فوتبال ایران و همچنین چند بازیگر مطرح ســینما نیز هســت رفتیم تــا در مورد جنبه های 

مختلــف مســائل حقوقی بــا او صبحت کنیم.

   شنبه  29 مهر 1402  سال بیست و هفتم  شماره 7425

فرخ حسابی
روزنامه نگار

 zنقل قول

ئیس  یب ر نا  ، نبی محمد ی  مهد
ل صبح جمعه  تبا فو سیون  فدرا
میهمان برنامه »ورزشگاه« بود. مدیر 
تیم ملی فوتبال کشورمان درمورد 
اینکه آیا فدراسیون فوتبال و تیم 
ملی به اهداف خود در تورنمنت 
اردن رسیدند، اظهار داشت: »در ۷ 
ماه اخیر در تمام فیفادی ها شرکت 
کرده و ۹ بازی تدارکاتی انجام دادیم. 
متوسط در هر یک ماه و نیم، ۲ 
بازی داشتیم. فیفادی ها را از دست 

ندادیم. بخشی از بازی های تدارکاتی با 
نیت شبیه سازی جام ملت های آسیا 
انجام شد و در فیفادی با تیم های 

بسیار قوی بازی کردیم.«
او در خصوص دیدار با تیم های 
ر  د ملی  تیم  هدف  و  قدرتمند 
جام ملت ها اظهار داشت: »بازی 
با تیم های بالای رنکینگ جهانی 
نیازمند چند موضوع است. حداقل 
از یک یا یک سال و نیم قبل باید 
با این تیم ها هماهنگ کرده و در 

کنارش منابع مالی را تأمین کنید. 
به هر صورت این منابع مالی پاشنه 
آشیل فدراسیون است. بخش دیگر 
ارتباطات بین المللی است که باید 
برقرار کنیم و باید این تیم ها در تقویم 
خود جا داشته باشند. با توجه به نقطه 
نظرات قلعه نویی و اتحاد و همدلی 
بسیار خوب در تیم ملی، امیدواریم 
به راحتی از مراحل حذفی جام ملت ها 
صعود کرده و به فینال صعود کنیم. 
خواسته اصلی ما قطعاً همین است 

و قهرمانی هدف ماست.«
نبی در خصوص حضور تیم ملی در 
تورنمنت شرق آسیا در مالزی افزود: 
»مسئولان برگزاری این مسابقات به 
دنبال تیم های بزرگ هستند البته 
هنوز قطعی نشده است. اگر این 
تورنمنت قطعی شود، ۲ تیم بزرگ را 
از قاره های دیگر انتخاب می کنند و 
ما هم همراه میزبان در این تورنمنت 
شرکت می کنیم . اگر این تورنمنت 
قطعی شود، به دلیل برگزار نشدن 

در ایامی خارج از فیفادی، باید بدون 
لژیونرها شرکت کنیم  و البته لیگ برتر 

نیز معوق می شود.«
مدیر تیم ملی در واکنش به اظهارنظر 
بی  مر سر  ، ی گل محمد یحیی 
پرسپولیس پس از پایان بازی با 
پیکان مبنی بر اینکه فدراسیون 
فوتبال بابت پارگی رباط صلیبی 
مرتضی پورعلی گنجی در بازی تیم 
ملی از باشگاه پرسپولیس دلجویی و 
عذرخواهی نکرده است، گفت: »در 

این خصوص نامه ای به پرسپولیس 
فرستادیم که در آن اعام شد با توجه 
به اینکه او در بازی رسمی تیم ملی 
مصدوم شده است، پیگیر معالجه 
و مداوایش هستیم. مرتضی بازیکن 
تأثیرگذار پرسپولیس بوده و یحیی 
گل محمدی نیز نگران ارنج تیمش 

است.«
او درمورد آخرین وضعیت دیدار 
برگزار نشده تیم های سپاهان ایران 
و الاتحاد عربستان در لیگ قهرمانان 

آسیا عنوان کرد: »هفته گذشته 
اخباری درباره این مسأله اعام شد 
و باید نامه AFC رسیده باشد. کار را 
از چهارچوب کمیته انضباطی خارج 
کرده اند و به عنوان بازی معوقه درج 
شد. مهدی تاج با رئیس فدراسیون 
فوتبال عربستان مذاکره داشته و او 
گفته با توجه به اینکه روابط بسیار 
خوبی با فدراسیون ایران وجود دارد، 
امیدواریم AFC هم کار را در این 

مسیر جلو ببرد.«

نبی: برای جام ملت ها شبیه سازی کردیم

در مالزی شاید با دو تیم بزرگ بازی کنیم

فرخ حسابی
روزنامه نگار


